
Visiting the Cemetery
On my way back from service, I spotted a car parked near the cemetery in Marjeyoun. It was in fact 
the car of a cousin whom I had not seen in a while. I wanted to stop for some catching up, but there 
she was carrying flowers and a candle. I did not want to intrude on her private moment, for it was 
Father’s Day she was visiting her father’s grave. I thought about what I had seen and some ideas 
came to my mind:
Visiting cemeteries is a tradition that predates Christianity and is as old as history itself. It is in 
cemeteries that people bid their relatives, friends and loved ones the last farewell. It is also a 
Biblical tradition, as the women took the spices they had prepared to the tomb of Jesus Christ three 
days after He was buried.

When Christians visit their loved ones in the cemetery, it is not to cry in anguish or  to shed tears 
of despair before graves that contain bones and remains, but to implore God to grant those who 
have departed in the hope of Resurrection “eternal rest and blessed repose”. From the depths of 
graves, the dead in Christ will rise first (1 Thessalonians 4:16), just as Christ has indeed been raised 
from the dead, the firstfruits of those who have fallen asleep (1 Corinthians 15:20). The grave thus 
became a source of solace and joy- no longer a reminder of defeat, weakness, death and grief.

Visiting cemeteries is a highly beneficial practice, because the believers, humbled and reverent, 
remember that death comes to all people (Romans 5:12) In cemeteries we realize that man is but bare 
bones and remains in a grave where worms dwell and unpleasant odors spread, and we remember 
that the dead do not praise the Lord, for only the living, still in their temporal state, have the 
opportunity to do so “For in death there is no remembrance of thee: in the grave who shall give thee 
thanks?” (Psalm 6:5) We must thus repent here and now, before it is too late. Our hermit fathers have 
taught us that the prospect of death brings man closer to repentance.

In1532, my predecessor Father Butros son of Hajj Youhanna son of Ibrahim Abu Rajeh El Maalouf 
(as per our old manuscripts), started the ongoing tradition to visit the cemetery right after Mass on 
the Saturday of the Dead. In the cemetery, Trisagion prayers are performed. In fact, in an old 
manuscript the following has been written “After prayers, we carry candles and incense, and head 
together to the cemetery where lie our departed ancestors and brothers”. It is a tradition kept alive, 
and a ritual we observe twice a year in our parish.

I also remembered Mary Magdalene who went in the early hours of Sunday to the tomb of Jesus 
(John 20:11). Jesus, standing behind her, said , “Woman, why are you crying? Go to my brothers.” 
She obeyed and went to his brothers the disciples gathered in the upper room where He appeared 
before them and they were “delighted for they saw the Lord”. Just like Mary, we obey the Lord and 
go to His brothers gathered to celebrate the Sacrament of Thanksgiving every Sunday. 
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ôHÉ≤ªdG oIQÉjR

We carry with us our tears, troubles and grief and we stand before the tomb of Jesus Christ 
which the Holy altar represents. The Lord asks every grieving soul “Why do you cry?” The 
“grave” thus becomes the source of our resilience and eternal life and joy. Our only hope is then 
to come back the following Sunday and stand before the grave that becomes, amidst all places 
in the universe, the one our hearts perpetually desire.
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• كنيسة سيدة الأرز - هيوستن، تكساس، الثلاثاء ٢٠١٧/٨/١ - ٦:٣٠ مساءً، وفي الثلاثاء الأول من كلّ شهر.
• كنيسة القديس شربل- كوتونو، بينين، الأربعاء ٢٠١٧/٨/٢ - ١٠ صباحًا، وفي كلّ يوم أربعاء من كلّ أسبوع.

• كنيسة مار شربل – عمان، الأربعاء ٢٠١٧/٨/٢ - ١١ صباحًا، وفي الأربعاء الأول من كلّ شهر.
• كنيسة سيدة العناية - البوشرية، الخميس ٢٠١٧/٨/٣- ٦ مساءً، وفي الخميس الأول من كلّ شهر.

• كنيسة مار فوقا – غادير، الخميس ٢٠١٧/٨/٣ - ٦ مساءً، وفي الخميس الأول من كلّ شهر.

• دير مار يوسف - المتين، الخميس ٢٠١٧/٨/٣ - ٦ مساءً، وفي الخميس الأول من كلّ شهر.
• رعية القدّيس يوسف- لافال، كيبيك -كندا، الجمعة  ٢٠١٧/٨/٤ - ٦ مساءً، وفي الجمعة الأول من كلّ شهر. 

• رعية القدّيس ديمتريوس/كنيسة القديس باسيليوس، الزوق، الجمعة ٢٠١٧/٨/٤- ٦:٣٠ مساءً، وفي الجمعة الأول من كلّ شهر.
• كنيسة سيّدة الانتقال- مزيارة، الجمعة ٢٠١٧/٨/٤  – ٦ مساءً، وفي الجمعة الأوّل من كلّ شهر .

يس ديمتريوس- السليمانية، حلب، السبت ٢٠١٧/٨/٥ - ٥ مساءً، وفي السبت الأوّل من كلّ شهر. • كنيسة القدِّ
• كنيسة القديس جاورجيوس- وست روكسبري - مساشوستس، السبت ٢٠١٧/٨/٥ – ٥:٣٠ مساء، وفي السبت الأول من كلّ شهر.

• كنيسة مار جرجس- الديشونية، السبت ٢٠١٧/٨/٥ - ٦ مساءً، وفي السبت الأول من كلّ شهر. 
• كنيسة سيّدة البشارة - ايبادان، نيجيريا، السبت ٢٠١٧/٨/٥ - ٦ مساءً، وفي السبت الأوّل من كلّ شهر

• كنيسة سيّدة لبنان – لندن، السبت ٢٠١٧/٨/٥،  في السبت الأول من كلّ شهر. 
• كنيسة القديسة بربارة- زحلة، الأحد ٢٠١٧/٨/٦  - ١٠ صباحاً، وفي الأحد الأول من كلّ شهر.

• كنيسة القيامة للأقباط الكاثوليك- بروكلين، الأحد ٢٠١٧/٨/٦ - ١٠ صباحاً، وفي الأحد الأول من كلّ شهر.  
• كنيسة القدّيسة حنّة للروم الملكيين - كونكتكت، الأحد ٢٠١٧/٨/٦ - ١٠ صباحًا، وفي الأحد الأول من كلّ شهر.

• كنيسة القديس جاورجيوس- المنصورة، الأحد ٢٠١٧/٨/٦- ١١ ظهراً، وفي الأحد الأول من كلّ شهر.    
• كنيسة سان جوليان لوبوفر، باريس، الأحد ٢٠١٧/٨/٦- ١١ ظهرًا، وفي الأحد الأول من كلّ شهر.

• كنيسة سيدة لبنان – نورمن، اوكلاهوما، الأحد٢٠١٧/٨/٦- ١١ ظهراً، وفي الأحد الأول من كلّ شهر.    
• رعية القديس يوحنا فم الذهب، كنيسة القديس برنابا – لندن، الأحد ٢٠١٧/٨/٦- ١١:٣٠ ظهراً، وفي الأحد الأول من كلّ شهر.

• رعية مار جرجس/مار الياس، زوق الخراب- الضبية، الأحد ٢٠١٧/٨/٦- ١١:٣٠ ظهراً، وفي الأحد الأول من كلّ شهر. 
• كنيسة مار شربل- العزيزية -حلب، الاثنين ٢٠١٧/٨/٧ - ٦ مساءً، وفي الاثنين الأول من كلّ شهر.

• كنيسة مارت تقلا – المروج، الثلاثاء ٢٠١٧/٨/٨-  ٥ مساءً، وفي الثلاثاء الثاني من كلّ شهر.
• دار المسيح الملك – زوق مصبح، الثلاثاء ٢٠١٧/٨/٨ - ٦ مساءً، وفي الثلاثاء الثاني من كلّ شهر.

• دير سيّدة الكرمل – الحازمية، الثلاثاء ٢٠١٧/٨/٨- ٦ مساءً، وفي الثلاثاء الثاني من كلّ شهر.   
• كنيسة رقاد السيّدة - المحيدثة، المتن، الأربعاء ٢٠١٧/٨/٩ - ٦ مساءً، وفي الأربعاء الثاني مِن كلِّ شهر.

• كنيسة مار يوسف - ضهر العين، الكورة، الخميس ٢٠١٧/٨/١٠- ٥ مساءً، وفي الخميس الثاني من كلّ شهر
• دير مار الياس– انطلياس، الخميس ٢٠١٧/٨/١٠-  ٦ مساءً، وفي الخميس الثاني من كلّ شهر.

• كنيسة مار ضوميط - ساحل علما، الخميس ٢٠١٧/٨/١٠  - ٦:٣٠  مساءً، وفي الخميس الثاني من كلّ شهر.
• كاتدرائية مار عبدا - بكفيا، الجمعة ٢٠١٧/٨/١١- ٦ مساءً، وفي الجمعة الثاني من كلّ شهر.

• كنيسة مار يوحنا - حوش الزراعنة، السبت ٢٠١٧/٨/١٢ - ٥ مساءً، وفي السبت الثاني من كلّ شهر.
• كاتدرائية سيّدة النجاة – زحلة، السبت ٢٠١٧/٨/١٢ – ٥ مساءً، وفي السبت الثاني من كلّ شهر.

• كنيسة مار مارون - الأنطونية- الحدث، السبت ٢٠١٧/٨/١٢ - ٥:٣٠ مساءً، وفي السبت الثاني من كلّ شهر.

• كنيسة مار أنطونيوس الكبير- مستيتا، في الأحد الثاني من كلّ شهر.
عار، الاثنين ٢٠١٧/٨/١٤- ٧ مساءً، وفي الاثنين الثاني من كلّ شهر. • كنيسة الميلاد الإلهيّ، الحضيرة - بيت الشِّ

• كنيسة مار عبدا وفوقا- بعبدا، الثلاثاء ٢٠١٧/٨/١٥ - ٦ مساء، في الثلاثاء الثالث من كلّ شهر.
• كنيسة الصعود – ضبيه، الأربعاء ٢٠١٧/٨/١٦- ٦ مساءً، وفي الأربعاء الثالث من كلّ شهر.

• كنيسة سيدة البشارة- وست روكسبري مساشوستس، الأربعاء ٢٠١٧/٨/١٦- ٧ مساءً، وفي الأربعاء الثالث من كلّ شهر.
• رعية سيّدة الوردية – فيكتوريا ايلاند ،لاغوس، الأربعاء ٢٠١٧/٨/١٦– ١٠ صباحاً، وفي الأربعاء الثالث من كلّ شهر. 

• كنيسة مار تقلا- سد البوشرية، الخميس ٢٠١٧/٨/١٧ - ٦ مساءً، وفي كلّ يوم خميس من كلّ اسبوع.
• كنيسة مار ميخائيل- بيت الشّعار، الحضيرة، الخميس ٢٠١٧/٨/١٧- ٦ مساءً، وفي الخميس الثالث من كلّ شهر.

• كنيسة مار ضوميط - عين الخروبة، الجمعة ٢٠١٧/٨/١٨- ٦ مساءً، وفي الجمعة الثالث من كلّ شهر.
• كنيسة القديسة مورا-القبيات، السبت ٢٠١٧/٨/١٩ – ٤:٣٠ مساءً، وفي السبت الثالث من كلّ شهر.

• كنيسة مار شربل – أبابا، لاغوس، السبت ٢٠١٧/٨/١٩  – ٥ مساءً، وفي السبت الثالث من كلّ شهر .
• كنيسة سيّدة لبنان- ملبورن، أوستراليا، السبت ٢٠١٧/٨/١٩ - ٦ مساءً، وفي السبت الثالث من كلّ شهر.

• دير مار الياس الراس – جعيتا، السبت ٢٠١٧/٨/١٩– ٧ مساءً، وفي السبت الثالث من كلّ شهر.    
• كنيسة القدّيسة تريزا- بروكتون، مساشوستس، السبت ٢٠١٧/٨/١٩ – ٤ مساءً، وفي السبت الثالث من كلّ شهر.

• كنيسة مار مارون، توكومان، الأرجنتين، السبت ٢٠١٧/٨/١٩ – ٧ مساءً، وفي السبت الثالث من كلّ شهر. 
• كنيسة سيّدة لبنان - بروكلين، الأحد ٢٠١٧/٨/٢٠ - ١١ ظهراً، وفي الأحد الثالث من كلّ شهر.

• كنيسة سيّدة الحبل بلا دنس- القبيات، الأحد ٢٠١٧/٨/٢٠- ٦ مساءً، وفي الأحد الثالث من كلّ شهر.          
• رعية مار يوحنا المعمدان/ كنيسة مار شربل - كرم سده، الثلاثاء ٢٠١٦/٦/٢٢ - ٦ مساءً، وفي الثاني والعشرين من كلّ شهر.

• كنيسة سيّدة الخلاص- عين الرمانة، الجمعة ٢٠١٧/٨/٢٥ - ٥:٣٠ مساءً، وفي الجمعة الأخير من كلّ شهر.
• كنيسة سيّدة الخلاص - مرجبا، الجمعة ٢٠١٧/٨/٢٥ - ٧ مساءً، في الجمعة الأخير من كلّ شهر.

• كنسية مار يوسف/ مار مارون - الدبية، السبت ٢٠١٧/٨/٢٦ - ٦ مساءً، والسبت الأخير من كلّ شهر.
• كنسية القدّيسين قسطنطين وهيلانة -جونية، السبت ٢٠١٧/٨/٢٦ - ٦ مساءً، والسبت الأخير من كلّ شهر.

• كنيسة سيّدة أرز لبنان- جمايكا بلاين مساشوستس، السبت ٢٠١٧/٨/٢٦- ٥ مساءً، وفي السبت الأخير من كلّ شهر.
• كنيسة مار أنطونيوس الكبير- بسكنتا، الأحد ٢٠١٧/٨/٢٧- ١٠:٣٠ صباحًا، وفي الأحد الأخير من كلّ شهر.

• كنسية مار مارون - تل ذنوب، الأحد ٢٠١٧/٨/٢٧ - ١١:٣٠ صباحًا، وفي الأحد الأخير من كلّ شهر.
• كنسية سيّدة لبنان -باريس، الأحد  ٢٠١٧/٨/٢٧ - ٦ مساءً، وفي الأحد الأخير من كلّ شهر.

• كنيسة مار مارون، بيادر رشعين -  زغرتا، الثلاثاء ٢٠١٧/٨/٢٩ – ٦ مساءً، وفي الثلاثاء الأخير من كلّ شهر.
• كنيسة مار جرجس- الضبيه، الثلاثاء ٢٠١٧/٨/٢٩ – ٦ مساءً، وفي الثلاثاء الأخير من كلّ شهر.

• كاتدرائية القديس نيقولاوس - بلونة، الأربعاء ٢٠١٧/٨/٣٠ - ٦:٣٠ مساءً، وفي الأربعاء الأخير من كلّ شهر.
• كنيسة مار الياس الحيّ – عين الصفصاف، الخميس ٢٠١٧/٨/٣١ – ٧ مساءً، وفي الخميس الأخير من كلّ شهر.

• كنيسة  مار يوسف – المطيلب، الخميس ٢٠١٧/٨/٣١ – ٦ مساءً، وفي الخميس الأخير من كلّ شهر. 
• كنيسة سيدة الانتقال – عينطورة كسروان، الخميس ٢٠١٧/٨/٣١ – ٦ مساءً، وفي الخميس الأخير من كلّ شهر.

On my way back from service, I spotted a car parked near the cemetery in Marjeyoun. It was in fact 
the car of a cousin whom I had not seen in a while. I wanted to stop for some catching up, but there 
she was carrying flowers and a candle. I did not want to intrude on her private moment, for it was 
Father’s Day she was visiting her father’s grave. I thought about what I had seen and some ideas 
came to my mind:
Visiting cemeteries is a tradition that predates Christianity and is as old as history itself. It is in 
cemeteries that people bid their relatives, friends and loved ones the last farewell. It is also a 
Biblical tradition, as the women took the spices they had prepared to the tomb of Jesus Christ three 
days after He was buried.

When Christians visit their loved ones in the cemetery, it is not to cry in anguish or  to shed tears 
of despair before graves that contain bones and remains, but to implore God to grant those who 
have departed in the hope of Resurrection “eternal rest and blessed repose”. From the depths of 
graves, the dead in Christ will rise first (1 Thessalonians 4:16), just as Christ has indeed been raised 
from the dead, the firstfruits of those who have fallen asleep (1 Corinthians 15:20). The grave thus 
became a source of solace and joy- no longer a reminder of defeat, weakness, death and grief.

Visiting cemeteries is a highly beneficial practice, because the believers, humbled and reverent, 
remember that death comes to all people (Romans 5:12) In cemeteries we realize that man is but bare 
bones and remains in a grave where worms dwell and unpleasant odors spread, and we remember 
that the dead do not praise the Lord, for only the living, still in their temporal state, have the 
opportunity to do so “For in death there is no remembrance of thee: in the grave who shall give thee 
thanks?” (Psalm 6:5) We must thus repent here and now, before it is too late. Our hermit fathers have 
taught us that the prospect of death brings man closer to repentance.

In1532, my predecessor Father Butros son of Hajj Youhanna son of Ibrahim Abu Rajeh El Maalouf 
(as per our old manuscripts), started the ongoing tradition to visit the cemetery right after Mass on 
the Saturday of the Dead. In the cemetery, Trisagion prayers are performed. In fact, in an old 
manuscript the following has been written “After prayers, we carry candles and incense, and head 
together to the cemetery where lie our departed ancestors and brothers”. It is a tradition kept alive, 
and a ritual we observe twice a year in our parish.

I also remembered Mary Magdalene who went in the early hours of Sunday to the tomb of Jesus 
(John 20:11). Jesus, standing behind her, said , “Woman, why are you crying? Go to my brothers.” 
She obeyed and went to his brothers the disciples gathered in the upper room where He appeared 
before them and they were “delighted for they saw the Lord”. Just like Mary, we obey the Lord and 
go to His brothers gathered to celebrate the Sacrament of Thanksgiving every Sunday. 

Translated from the arabic version written by
Father Melhem Al Hourany

Mehaydsse Parish Priest (Metn)
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We carry with us our tears, troubles and grief and we stand before the tomb of Jesus Christ 
which the Holy altar represents. The Lord asks every grieving soul “Why do you cry?” The 
“grave” thus becomes the source of our resilience and eternal life and joy. Our only hope is then 
to come back the following Sunday and stand before the grave that becomes, amidst all places 
in the universe, the one our hearts perpetually desire.


